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 با حضور مقام معظم رهبری برگزار شد
آخرین شب مراسم عزاداری 

حضرت فاطمه زهرا(س)
پایــگاه اطلاع رســانی مقام معظــم رهبری:  �

آخرین شــب مراســم عزاداری حضرت فاطمه زهرا 
سلام االله علیها، دو شنبه شــب با حضور مقام معظم 
رهبری در حســینیه امــام خمینی(ره) برگزار شــد. 
در این مراســم، حجت الاسلام والمســلمین رفیعی 
در ســخنانی، حضرت زهرا ســلام االله علیها را اسوه 
دفاع از حق خواند و گفــت: خطبه تاریخی حضرت 
صدیقه کبــری در مســجد پیامبــر(ص)، گفت وگوی 
چهره به چهره با افراد برای مجاب کردن آنها به دفاع 
از حق، و مراجعت به در خانه مهاجرین و انصار برای 
یــادآوری حق ولایت و اتمام حجت بر آنان، از جمله 
گام های مانــدگار و بی بدیل آن حضــرت در دفاع از 
ولایت اســت. همچنین در این مراسم حجت الاسلام 

اکبرپور به ذکر مصیبت و روضه خوانی پرداخت.

ربیعی در واکنش به منتقدان سیاسی بودجه:
در جمع کارشناسان اقتصادی 

نظر دهید نه حزبی
شــرق: ســخنگوی دولــت در نشســت خبری  �

روز گذشــته خود مانند هفته گذشــته به انتقادات 
صورت گرفته درخصوص بودجه ۱۴۰۰ پاســخ داد و 
گفــت در هیچ دوره ای در بررســی لایحه بودجه با 
این حجم از ادبیات غیراقتصادی و غیرکارشناســی 
مواجه نبودیم و امروز شــاهد ادبیاتی کاملا سیاسی 
هستیم. علی ربیعی در خصوص این ادعا که بودجه 
برای فروپاشــی نظام تدوین شــده، عنوان کرد: «من 
نمی فهمــم کجای ایــن قرار بوده فروپاشــی کند و 
کجــای آنچه  تــا الان تصویب کردید، از فروپاشــی 
جلوگیری کرده اســت. یک شاخص به مردم بگویید 
تا همــه بفهمند که اینجا قرار بوده فروپاشــی کند. 
آیا قیمــت ارز را در۱۷۵۰۰ ضرب کــردن و همه چیز 
را بــر آن مبنا تعیین کــردن از فروپاشــی جلوگیری 
کرد». او گفــت: «عنوان «پنهان کــردن ارز به خاطر 
انتخابــات بایدن» از اتهامات عجیب و غریبی اســت 
کــه اگر وقوع آن یک اپســیلون هم صحت داشــته 
باشــد، هر کس این تصــور را کرده خائــن به ملت 
اســت. پس چرا جفا کارانه باز هــم تکرار می کنید و 
وقتی تکذیب می شــود، مســخره می کنید و باز بیان 
می کنید». ربیعی افزود: «یا گفته شــده مثلا «بودجه 
شــرکت ها پنهان شــده یا کجا رفته، یا زمین سوخته 
برای دولت آینده گذاشته شده است»، این تعابیر در 
ذهن مردم خواهد نشســت. به جــای اینکه در یک 
جمع حزبی در مورد بودجه صحبت کنید، در جمع 
کارشناسان بودجه ای در مرکز پژوهش های مجلس 
صحبت کنید و بگذارید کارشناســان دیگر هم باشند 
و آنجا درباره بودجه بحث اقتصادی صورت بگیرد. 
این حجم از این اظهارات بــا هیچ دوره ای در زمان 
ارائه بودجه، قابل مقایسه نیست. به هر حال بودجه 
هر آنچه هســت درســت می شــود، بی اعتمادی را 
چگونه می خواهید درست کنید». سخنگوی دولت 
به «ادعای مغشــوش و نامتوازن بــودن بودجه» از 
ســوی منتقدان اشاره و عنوان کرد: «اینکه بودجه از 
روی بودجه ســال های قبل کپی شــده و دولت تنها 
برای تهیه آن نیم ساعت وقت گذاشته و بودجه را به 
مجلس داده است، بحث هایی است که پاسخ دادن 
بــه آن فایــده ای نــدارد. برخی از دوســتان که این 
موضوع را بیان می کنند در مجالس قبل تر هم بودند 
و همین بودجه ها در آنجا هم تصویب شده است». 
او بــا بیان اینکــه بودجه جای عــدد و رقم و حرف 
کارشناســی اســت، گفت: «کلیات بودجه متناسب 
بــا واقعیت ها بوده و محدودیت هــا و ظرفیت های 
کشــور را دیدیم و نگاهی هم به پیــروزی نهایی در 
عقب رانــدن تحریــم را هــم در بودجه داشــتیم». 
ربیعی با اشــاره به تعابیــر و الفاظی مثل فاجعه بار 
خواندن برخی از این تصمیمــات، افزود: «برخی از 
این تصمیمات در نشســت های سران قوا هماهنگ 
شده اســت. مجلس حق دارد درباره بودجه بدون 
اینکه شــاکله آن به هم بخورد اظهار نظر و قضاوت 
کنــد؛ هرچند ما شــنیده  ایم که گفتنــد آن قدر تغییر 
می دهند که شــورای نگهبان رد کند و ناگزیر بودجه 
سه دوازدهم اجرا شــود؛ اینها هم شنیده هاست که 
امیدواریــم به هیچ عنوان صحت نداشــته باشــد». 
ســخنگوی دولت همچنین در پاســخ بــه خبرنگار 
«شــرق» درباره اینکه در لایحه بودجه ۱۴۰۰ دولت 
پیش بینی کرده برای ۲۵ گزارشی که سازمان نظارت 
بر صداوســیما تهیه می کند، ســه میلیــارد و ۱۲۸ 
میلیون تومان بودجه پرداخــت کند، آیا این بودجه 
در تنگنای اقتصادی کشــور توجیه دارد، عنوان کرد: 
«این اطلاعات از پیوســت شماره ۴ لایحه بودجه که 
مربوط بــه بحث بودجه ریزی مبتنــی بر عملکرد و 
احصاء برنامه ها و سنجه های عملکرد دستگاه های 
اجرائی است، استخراج می شود. در آنجا سنجه های 
عملکرد دستگاه های اجرائی را گذاشتیم». او افزود: 
«نحــوه ای که بودجــه عملیاتی بیان می شــود فرد 
احساس می کند که چند نفر نشسته اند و یک گزارش 
تهیــه کننــد و بودجه بــرای آن اســت، در حالی که 
ساختار ســازمانی اســت که آخر کار آن باید منجر 
به ارائه گزارش شــود که بحث بودجه ای آن است 
و به طــور خلاصه بایــد بگویم که بــه عبارتی تهیه 
گزارش نظارتی به عنوان یکی از فعالیت های اصلی 
صدا و سیما در آنجا ذکر شده و بخشی از هزینه های 
پرســنل و هزینه های اداری، پشــتیبانی آن سازمان، 

صرف تولید آن فعالیت می شود».

تنگناهای ایران در جذب 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی

ولی براساس آمارهای منتشرشده از سوی سازمان 
ملل متحد، جریان FDI جهانی در سال ۲۰۱۹، در حدود 
۱/۵ هزار میلیارد دلار و این شــاخص بــرای ایران ۱/۵ 
میلیارد دلار بوده است؛ به عبارتی سهم ایران از جریان 
FDI جهانی در ســال ۲۰۱۹، کمتــر از یک دهم درصد 
بوده که این، رقمی بسیار ناچیز است. کشورهای امارات 
متحده عربی و ترکیه در همین سال، به ترتیب بیش از ۹ 
و ۵/۵ برابر ایران جذب FDI داشته اند.   مطالعات بسیار 
زیــادی در رابطه با موانع جــذب FDI به ایران صورت 
گرفته اســت؛ موانعی مانند آزادســازی بســیار پایین 
در زمینه ســرمایه گذاری و تجارت، محیط کســب وکار 
خصوصی سازی  ضعیف،  زیرســاخت های  نامطلوب، 
نادرســت و انحصار صنایع بزرگ از سوی دولت، نبود 
شــفافیت در اقتصــاد، وجــود منافع بــرای برخی از 
گروه های بانفوذ در عدم حضور سرمایه گذاری خارجی، 
نوســانات قیمتی و موارد دیگر؛ امــا آنچه تمامی های 
نهادهای بین المللی مانند ســازمان ملل متحد، بانک 
جهانی و صنــدوق بین المللی پول، شــرط لازم برای 
جذب FDI می دانند، ســازوکار سریع و کم هزینه برای 
نقل وانتقال منابع مالی و همچنین تجارت محصولات 
از سوی ســرمایه گذاران خارجی است. سرانجام کووید 
۱۹ از جهــان رخت خواهد بســت و کشــورهای دنیا، 
به ویژه کشــورهای درحال توســعه، تمام توان خود را 
برای جــذب FDI به کار خواهند برد؛ امــا با توجه به 
تحریم های اقتصــادی علیه ایــران و قرارگرفتن ایران 
در لیســت ســیاه FATF، تقریبا هیچ یک از راهکارهای 
سه گانه فوق برای جذب FDI در دوران پسا کرونا، برای 
ایران قابل پیاده ســازی نخواهد بود و در صورت جذب 
ســرمایه گذاری خارجی به کشور، مانند گذشته بخش 
زیــادی از آن، به صورت مســتقیم نبــوده و آن بخش 
مستقیم نیز به صورت حداکثری در راستای منافع کشور 
نخواهد بود؛ مثلا سرمایه گذاری مستقیمی که از سوی 
کشورهای توســعه یافته صورت گیرد و بتواند اهداف 
توسعه ای کشــور مانند توسعه صادرات محصولات با 
فناوری بالا و دارای مزیت (نظیر محصولات پتروشیمی 
و کانی های فلزی و غیرفلزی) را تحقق ببخشــد. برای 
اینکه ببینیم چگونه تحریم ها و قرارگرفتن در لیســت 
ســیاه FATF ارتباط کشور را با دنیای خارج قطع کرده، 
کافی است به تغییرات ارزش صادرات و واردات کشور 
نگاهی بیندازیم. ارزش صادرات و واردات کشور در دوره 
۱۳۹۶ (ســالی که آمریکا از برجام خارج شد) تا ۱۳۹۸، 
به ترتیب حدود ۳۸ و ۳۰ درصد کاهش یافته است. در 
این اوضاع واحوال، هیچ سرمایه گذار خارجی ای نه قادر 
و نه مایل است تا در سرزمین اصلی یا مناطق آزاد کشور 
ما سرمایه گذاری کند. همچنین هیچ نهاد بین المللی یا 
کشور توسعه یافته ای قادر نیست به کشور کمک مالی 
کند. به دلیل ناتوانی حضور شرکت های فراملی در ایران، 
پیوســتن و ارتقا در GVCها برای کشور میسر نخواهد 
بود؛ ضمن اینکه باید توجه داشــت بســیاری از موانع 
جذب FDI به کشور، مانند آزادی پایین اقتصادی، ریسک 
بالای کشوری و عدم اطمینان اقتصادی تا اندازه ای متأثر 
از تحریم های اقتصادی و مســائل مرتبط با آن است. از 
طرفی  نقشه پراکندگی عملیات شرکت های فراملیتی 
برای انجــام FDI در جهان، جغرافیای FDI را شــکل 
می دهد. بر این اســاس، شــرکت های فراملیتی در هر 
منطقه، کشور یا کشورهایی را برای انجام سرمایه گذاری 
انتخاب می کنند که نســبت به سایر کشورهای منطقه 
برای میزبانی سرمایه گذاری مناسب تر باشند. یکی از این 
مناطق روی نقشــه توزیع جهانی جذب FDI، منطقه 
خاورمیانه اســت. با توجه به وضعیت کنونی ایران از 
حیث موانع جذب سرمایه گذاری خارجی، به  ویژه موانع 
ناشــی از تحریم های اقتصادی و FATF، شــرکت های 
فراملیتی، سایر کشورهای منطقه را برای سرمایه گذاری 
انتخاب و به  احتمال نزدیک به یقین و مانند گذشته، در 
صنایع پالایشگاهی و پتروشیمی کشور های دارای نفت 
و گاز (نظیر امارات متحده عربی، قطر و عربســتان) یا 
هم جوار با این کشــورها (نظیر ترکیه) ســرمایه گذاری 
خواهنــد کرد؛ این به معنای اتکای بیشــتر کشــور به 
خام فروشــی و منافع کمتر حاصل از تجارت از یک  سو 
و رونق و قوی تر شدن اقتصاد کشورهای منطقه در امر 
فراوری محصولات حاصل از نفت و پتروشیمی و ایجاد 
ارزش افزوده در این محصولات از سوی دیگر است؛ به 
عبارتی ایران بازنده منطقه در جذب FDI خواهد بود و 
در نتیجه در صحنه تجارت و GVCها نقش کم  رنگي 
خواهند داشــت. به طور خلاصه مشکلات حادث شده 
از تحریم های اقتصادی و قرارگرفتن کشــور در لیست 
ســیاه FATF، عامل محوری در ناکامی کشور در جذب 
FDI درحال حاضر و همچنیــن در دوران آتی و پس از 
اتمام رکود جهانی خواهد بــود. در نتیجه بدون اقدام 
در جهت رفع یا تقلیل این مشکلات، سایر موانع جذب 
FDI یا رفع نخواهند شد (مانند آزادی اقتصادی و عدم 
اطمینان اقتصادی ناشــی از نوسانات قیمتی) یا اینکه 
رفع آنهــا (مانند اعطای معافیت های مالیاتی و بهبود 
زیرســاخت های حمل ونقل) بی تأثیر یا کم تأثیر خواهد 

بود.
*عضو هیئت علمی مؤسسه مطالعات و 
پژوهش های بازرگانی

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال هجدهم    شماره 3920 چهارشنبه   1 بهمن 1399

 پروانه مطب شهر تهران
 شماره نظام ۱۴۵۹۶۱ متعلق به

مفقود و از درجه اعتبار ساقط اعلام می گردد .

مجلس  در  اصلاح طلبان  عملکرد  جعفری:  امیرحسین 
دهــم همواره محــل بحث دو جنــاح اصلاح طلب و 
اصولگرا بوده اســت؛ اصولگرایان بر نمایندگان لیست 
امید می تازند که نتوانستند به شعارهایشان عمل کنند و 
اصلاح طلبان نیز معتقدند موانع بسیاری در چهار سال 
نمایندگی  شــان پیش رویشــان وجود داشت؛ ازجمله 
آنکــه بعد از انتخابات مجلس تعــداد قابل توجهی از 
نمایندگان امیــدی یا به ســمت اصولگرایان گرایش 
یافتند یا آنکه خود را مســتقل نامیدند. برای بررســی 
آنچــه در مجلس دهم گذشــت، ســاعتی را با پروانه 
مافی، نماینده این مجلس و عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران ســازندگی به گفت وگو نشستیم که مشروح 

آن را در ادامه می خوانید.

حاشــیه های  � دهم  مجلــس  در  امید    لیســت 
زیادی به همراه داشت، ازجمله جداشدن عده ای 
از نماینــدگان ایــن لیســت و گرایش به ســمت 
اصولگرایان. به نظر شما این اتفاق چرا افتاد؟ چه 

بحث هایی در این زمینه داشتید.
 ما یك لیســت امید داشــتیم؛ یك فراکسیون امید. 
اینهــا با هم تفاوت داشــتند؛ لیســت امید بــا ائتلاف 
اصلاح طلبــان با اصولگرایان معتــدل و اعتدالیون در 
زمان انتخابات مجلس دهم شــکل گرفت و اعضای 
لیســت همه اصلاح طلــب نبودنــد اما وقتــی وارد 
مجلس شدیم، فراکسیون امید شــامل اصلاح طلبان 
لیســت امید بــود و بعضــی از لیســت امیدی ها به 
جریانی به نام مستقل پیوســتند. بنابراین فراکسیون و 
لیســت امید با هم منطبق نبودند. بر این اســاس سه 
گروه سیاســی در مجلس دهم شکل گرفت که شامل 
فراکسیون امید، مســتقلین و پایداری ها بود. از همان 
ابتــدا در هر موضوعــی که نیاز به رأی گیری داشــت، 
ازجملــه موضوع هیئت رئیســه کــه از مهم ترین آنها 
بود؛ مســتقلین نقش بســیار مهمی داشتند. هر وقت 
این گروه مستقلین به سمت فراکسیون امید می آمدند، 
اصلاح طلبان برنده بازی می شدند و هر وقت به سمت 
اصولگرایــان می رفتنــد پیروزی نصیب آنها می شــد. 
خیلی از مستقلین هم داخل لیست امید وارد مجلس 
شــدند؛ چرا که اصلاح طلبان هدف نخســت خود در 
انتخابات مجلس دهم را خروج کرســی های مجلس 
از دســت تندروها می دانســتند و بر همین اساس در 
شــهرهایی که کاندیدای اصلاح طلــب رأی آور وجود 
نداشــت، ائتلاف با معتدلیــن و اصولگراهای معتدل 
شــکل گرفت. در نتیجه این شــرایط به این ترتیب رخ 
داد. اما لیســت امید نتوانست در مجلس ائتلاف زمان 
انتخابــان را حفظ کند. اگر بر مجالس پیشــین مروری 
داشته باشــیم، مثلا فراکسیون دوم خرداد در مجلس 
ششــم بر اساس لیســت دوم خرداد تشــکیل شد اما 
هم زمــان نمایندگان احزابی که عضو این فراکســیون 
بودند، تشــکیلات حزبی خود را هم داشتند. این اتفاق 
در مجلس دهم رخ نداد یعنی همه اعضای ائتلاف در 
فراکسیون امید عضو نشدند و در نتیجه دو فراکسیون 
از دل لیســت امید بیرون آمد. ایــن مهم ترین عاملی 
بود که باعث شــد احساس شــود اعضا از ائتلاف جدا 

شده اند.
عمومی  � انتظار  نتوانســت  امید  لیست    عملکرد 

را برآورده کند؛ چه کسی پاســخ گوی این عملکرد 
است؟

 بــا توجه بــه توضیحی کــه در ســؤال اول دادم، 
طبیعی اســت عملکرد مجلس نمی تواند بخشــی از 
انتظــار عمومــی را برآورده کند. چون لیســت ائتلاف 
در قالب فراکســیون امید قــرار نگرفت، مجلس فاقد 
یک اکثریت بود. مجلس در حوزه های سیاســی شاید 
کارنامه مطرحی نداشت، در عین حال می توانم بگویم 
در حوزه های فرهنگی و اجتماعی به ویژه زنان کارهای 
خوبــی انجــام داد و در حقیقت از خــودش کارنامه 
مناســبی بر جا گذاشــت؛ البته در حوزه سیاســی هم 
مواردی را داشــتیم که بسیار اثرگذار بود اما آن انتظار 
بالایی که مردم در حوزه سیاسی داشتند که فراکسیون 
امیــد بتواند اصلاحــات انجام دهد تــا حدی محقق 
نشــد. باید توجه داشــت که عملکــرد اصلاح طلبان 
مجلــس را بر اســاس فعالیت هــا و کارکردهای آنها 
که ناشــی از مجموعــه اختیــارات و ابــزار قدرت و 
تعاملات در مجموعه فراکســیون است، قضاوت کرد. 
در حوزه سیاسی مثلا در بررســی لوایح چهارگانه که 
بســیار مهم بود، ازجمله پالرمو و ســی اف تی، تلاش 
بســیار خوبی فراکســیون امید داشــت. البته بخشی 
از ایــن ابعاد فعالیت هــا در حوزه اقتصــادی بود اما 
به هر صورت فراکســیون امید توانســت مجلس را در 
ایــن زمینه مدیریــت کند تا این لوایح بــا رأی مثبت از 
مجلــس خارج شــود. الان هم این لوایــح دوباره به 
دلیل اهمیتی که دارد مورد بررســی قرار گرفته است 
و این کار مهمی بود که فراکسیون امید انجام داد. من 
چون نایب رئیس کمیســیون شوراها بودم، می خواهم 
ایــن نکته را هم درباره حوزه سیاســی اضافه کنم که 
برگزاری انتخابات شــوراهای پنجم به صورت رقابتی 
و منصفانــه بســیار قابل توجه و 
مهــم بــود و در راســتای قولی 
که اعضاي فراکســیون به مردم 
داده بودند، بسیار سعی شد این 
مردمی  انتخابات  یك  انتخابات، 
و سالم باشــد. با زحمت زیادی 
کــه نماینــدگان در کمیســیون 
تحمل کردند، انتخابات به خوبی 
اداره و نظارت شد که کار بزرگی 

بود. مضاف بــر اینکه مجلس دهم توانســت جلوی 
مصوباتی را که ماهیت تندروانه داشت بگیرد و اجازه 

ندهد این نوع طرح ها تصویب شوند.
  عملکرد مجلس دهم را در کاهش مشــارکت در  �

انتخابات مجلس تا چه حد می بینید.
اتفاقــی کــه در مجلس دهــم افتاد ایــن بود که 
تخریب مجلســیان بسیار بســیار وســیع رخ داد. یك 
بخشــی از آن به فضــای مجازی برمی گــردد. تقریبا 
می شــود گفت مجلس دهم بیشــتر از مجالس قبل 
از خودش در شــرایط زمانی قرار گرفت که رســانه ها 
خصوصا رســانه های مجازی به طور وسیع در اختیار 
رقبا قــرار گرفتند. البته رســانه های مجازی در اختیار 
همــه مردم بود امــا رقبا خیلی وســیع از این فضا بر 
علیه مجلس اســتفاده کردند و آنها را به ناکارآمدی و 
سیاسی کاری متهم کردند. من نمی خواهم از عملکرد 
مجلس دهــم کاملا دفاع کنم و این مجلس نیز مانند 
دیگر مجالس دارای نقاط ضعفی بود ولی دسترســی 
رقبا به فضای مجازی و تخریب شدید و کوبنده ای که 
صورت می گرفت، خیلی روی این موضوع اثر گذاشت 

که مجلس دهم را ناکارآمد جلوه دهند.
شــبی نبود که فردا مصوبه سیاسی نداشته باشیم 
و بمب بــاران کامنت ها و نوشــته های رقبا در فضای 
مجــازی به ســوی ما روانه نباشــد. در اینســتاگرام و 
تلگرام و هر نوع شــبکه اجتماعی که وجود داشــت، 
تحت بمب بــاران رقبا بودیم. این اتفــاق در مجلس 
ششــم و هفتم و هشــتم وجود نداشــت. رقبا در این 
فضا با تخریب توانستند به کرسی های مجلس دست 
پیدا کنند. به ویژه در دو ســال اول مجلس که در حوزه 
سیاســت خارجــی درگیری هایی داشــتیم، با تخریب 
مجلــس دهم را ناکارآمد نشــان دادند. در حقیقت با 
شــدت کاری که در دوره اول ریاست جمهوری دولت 
تدبیر و امید وجود داشــت، دســتاوردهای خوبی هم 
حاصل شــد؛ اما از ۹۶ به بعد با حضور ترامپ شرایط 
عوض شــد و رقبــا این اتفاقــات را در نتیجه عملکرد 
اصلاح طلبــان می گذاشــتند؛ در حالی کــه اتفاقات در 
حوزه های مختلف مقصرهای مختلفی داشت و مردم 
در زمانی که تخریب وسیع است، خیلی استدلال ها را 
نمی شنوند و این عامل نیز خیلی مؤثر بود؛ اما لوایحی 
که در مجلس دهم بررســی کردیم، در آینده ماندگار 

می شود.
درحالی که  � مجلس  هیئت رئیســه  انتخابات   در 

لیست امید اکثریت را داشت، عارف انتخاب نشد. 
در این زمینه چه بحث هایی در مجلس داشــتید و 

روز رأی گیری چه اتفاقی افتاد؟
این برداشت اشتباه است. در انتخابات هیئت رئیسه 
مجلس دهــم تصور این بود که لیســت امید اکثریت 
را دارد. من در ســؤال اول گفتم یك لیســت امید بود، 
یك فراکســیون امید که اعضای لیست لزوما اعضای 
فراکســیون نبودند و اگر فراکســیون امیــد تصمیمی 
می گرفــت، اکثریت مجلس با آن همــراه نبود. از دل 
لیست امید عده ای در آمدند که بعدا در مستقلین نمود 
پیدا کردند و تقریبا می توان گفت ما یك سوم نمایندگان 
مجلس بودیم و اگر بــه آرای آقای عارف توجه کنید، 
می بینید که ۱۰۴ رأیی که ایشــان آوردند، تقریبا نزدیك 
به همین تعداد عدد واقعی اعضای فراکســیون امید 
بود؛ اما لیست امید در بالای ۱۵۰ کرسی پیروز شده بود 

که همه به آقای عارف رأی ندادند.
انتخابات  � در  مشــارکت  درباره  فعلی   وضعیت 

۱٤۰۰ را چگونه می بینید؟
الان با توجه به شرایط ســختی که از نظر سیاسی 
و اقتصادی بر مردم گذشته است، یك نوع بی انگیزگی 
در دل مردم برای انتخابات به وجود آمده است. البته 
الان دیده می شود که احزاب در حال شروع فعالیت ها 
هســتند؛ اما هنوز فضای سیاسی چندان رونقی ندارد 
و در حوزه اقتصادی هم که مشــکل معیشــتی بسیار 
جدی است و وجود کرونا و کسب وکارهایی که تعطیل 
شــده اند، نیز مزید بر علت شــده اســت. تا زمانی که 
یــك افق روشــن و قابل اعتماد و اطمینــان از فضای 
اقتصادی آینده کشور برای مردم روشن نشود، طبیعتا 
تأثیــر آن را روی مشــارکت هــم خواهیــم دید و من 
بعید می دانم مردم انگیزه های شــان برای شرکت در 
انتخابات برگردد. من فکــر می کنم دولت برای اینکه 
انگیزه مردم برای مشــارکت را بــالا ببرد، باید کارهای 
اساســی انجام دهد تا در معیشت مردم اثرگذار باشد 
تا مشکلات شــان را در مراحل اولیه رفع کند و احزاب 
هم در حوزه سیاســی فعالیت خود را شــروع کنند تا 
رقابت ها جدی و مطالبه گر باشد. این اتفاقات می تواند 
موجــب افزایش انگیزه برای مشــارکت حداکثری در 

انتخابات باشد.
  بحــث ریاســت جمهوری زنان امــروز دیگر از  �

اصلاح طلبان رد شــده و مثل ســابق صرفا خانم 
اعظم طالقانی پیگیر این موضوع نیســت و شاهد 
درباره  اصولگرایــان  در  حتی  دیگــری  چهره های 
ریاســت جمهوری زنان هســتیم. چــه تحولی در 
جامعه زنان ایجاد شده اســت؟ ریاست جمهوری 
زنان به نظر شما تبدیل به یك مطالبه عمومی شده 

است؟
 در این سال ها که از عمر جمهوری اسلامی گذشته 
است، مرحله به مرحله زنان پا به پای مردان در عرصه 
سیاســت حضور داشــته و مؤثر بوده اند. همه به این 
مســئله ایمان دارند که در هر جایی که زنان خالصانه 
حضور پیدا کرده اند، موفقیت های بیشتری کسب شده 
اســت. در طول این ۴۰ ســال زنان تجربه های زیادی 
کســب کرده اند. اگر یك بررســی از اول انقلاب داشته 
باشــیم، حوزه آموزش و پرورش و دانشگاه و بهداشت 
و درمان را زنان پر کردند و توانســتند در حوزه آموزش 
و بهداشــت تأثیر فراوان مؤثر و پررنگی داشته باشند. 
طبیعتــا احــزاب هــم مطالبه گــری را در افــراد زیاد 
می کننــد. این تجربــه و دانش انباشــته در زنان که از 
ســال های قبل ایجاد شده و از حدود ۲۰ سال پیش در 
حوزه های اجرائی و مدیریت های کلان وارد شــدند و 
اثرگذار و موفق بودند، هم اثرگذار اســت. در عین حال 
اگر بــه دنیا نگاه کنیم، می بینیم که کشــورهایی که با 
مدیریت زنان اداره می شوند، عموما از توفیقات جدی 
برخوردارند؛ مثلا فرض بگیرید در ســنگاپور و نیوزیلند 
و آلمان که زنان بالاترین جایگاه های مدیریتی را دارند، 
موفقیت های زیادی حاصل شــده است. در نتیجه این 
باور در زنان و حتی مردان ایران هم تقویت شــده که 
انگار زنان هر جا که هســتند، خیلی خوب کار می کنند 
و بســیار قوی می توانند اثرگذار باشــند. در حوزه های 
مختلــف زنان با حضور خود موفقیت هایی را کســب 
کرده اند؛ چه در سیاســت داخلی و چه در سیاســت 
خارجــی. در نتیجه مجموعــه اینها زنــان را متقاعد 
می کند که می توانند حتی بهتــر از یك رئیس جمهور 
مرد کشــور را مدیریت کنند. به دنبــال ایجاد این باور، 
طبیعتــا مطالبــه آن هم به وجود آمــده و در احزاب 
و گروه هــا و در میــان دختــران جوان و حتــی زنان 
غیرسیاســی این ایــده وجود دارد که زنــان می توانند 
رئیس جمهور بهتری باشــند و حتی بعضی از مردان 
معتقدند که اگر یك نامزد زن بتواند از ســد شــورای 
نگهبان عبور کند، شــاید بتواند منتخب مردم شــود. 
این مطالبه شــخصی نیست و در داخل و خارج کشور 
به نظر می رســد این مطالبه جدی و عمومی اســت و 
امیدواریم محقق شود و از شورای نگهبان می خواهیم 
که تفســیرش از رجال سیاسی را روشن و آن را صریح 
بیان کند. امیدوارم شــورای نگهبان تفســیری داشته 
باشد که با آن انتخابات ۱۴۰۰ با حضور کاندیداهای زن 
به شکل دیگری رقم بخورد و انگیزه ها متفاوت شود و 
چیز دیگری که از قبل ممکن است انتظارش را نداشته 

باشیم، رخ دهد.
  به نظر شــما ممکن اســت روزی تعریف رجل  �

سیاسی به نحوی باشد که زنان نیز تأیید صلاحیت 
ریاست جمهوری شــوند؟ آیا در این زمینه قانونی 
باید تغییر کند؟ یا چه اصلاحاتی باید انجام شود تا 

زنان تأیید صلاحیت ریاست جمهوری شوند؟
زمانی که قانــون اساســی در اول انقلاب در حال 
تدوین بود، شــهید بهشــتی در پاســخ به این مســئله 
توضیحاتی داده است. مذاکرات مجلس قانون اساسی 
که بررسی می شــود، همان موقع هم این بحث ها بود 
و بعضی تأکید داشــتند حتما کلمه مرد ذکر شود، ولی 
مخالفت شده و بزرگانی از جمله شهید بهشتی، سرکار 
خانــم منیره گرجی و... گفتنــد به طور خاص نباید مرد 
ذکر شــود و در بحث های فقهــی و عادی این موضوع 
خیلــی رایج بوده و برای اینکه این موضوع مشــخص 
شــود، کلمــه رجــال در قانون ذکر شــده اســت. من 
می خواهم بگویم اگر در مجلس تدوین قانون اساسی 
بنا بود که فقط مردان رئیس جمهور باشند، خب خیلی 
صریح می گفتند رئیس جمهور باید مرد باشد و چرا این 
گفته نشده است؟ گفتند باید از رجال باشد. پس وقتی 
کلمه مــرد به کار نمی رود، یعنی صرفا مرد نیســت و 
زنان نیــز می توانند رئیس جمهور باشــند. کلمه رجال 
تفسیرهای مختلفی دارد و در زبان عربی به شخصیت 
منتســب می شود و به شــخص اطلاق ندارد و مفهوم 
زن یــا مرد بــودن را در ادبیــات عرب نمی رســاند. به 
همین جهت هم در مجلس تدوین قانون اساسی، این 
موضوع رعایت شــده است و برای اینکه دعواها ادامه 

پیــدا نکند، صریحــا زن و مرد را ذکــر نکرده اند و فکر 
خوبی هم بوده اســت. کلمه رجال یعنی هر شخصی 
که شخصیت سیاســی، فرهنگی، علمی اش به حدی 
برسد که بتواند اداره یك کشور را بر عهده داشته باشد، 
مصداق رجال باشــد و به نظر من این مسئله مبتنی بر 
زن و مرد بودن نبوده و مبتنی بر شــخصیتی اســت که 
بتواند این وظیفــه را به خوبی انجــام دهد؛ اما چون 
تفسیر قانون اساســی بر عهده شورای نگهبان است و 
در نتیجه معطوف می شود به تفسیر شورای نگهبان از 
کلمه رجال، به  نظر می رســد فضا دارد آماده می شود؛ 
یعنی فضایی که شــورای نگهبان به تفســیر روشنی از 
کلمه رجال ورود کند و امیدواریم تا انتخابات ۱۴۰۰ این 

تفسیر واضح شود.
 در مجلــس دهم چه قوانینــی در زمینه حقوق  �

زنان به تصویب رســید و چه فعالیت هایی در این 
زمینه در مجلس داشتید؟

فراکســیون  فعالیت های مختلفی صورت گرفت. 
زنان یکی از فراکســیون های فعــال مجلس دهم بود 
و تلاش های خوبی هم انجام داد. از لوایح مهمی که 
به خاطرم هست و مصوب شــد، یکی قانون مجازات 
اسیدپاشــی بود که قانون خوبی برای کنترل این اتفاق 
و مهــار آن شــد. یکی دیگــر از قوانینی کــه با اصرار 
فراکسیون به تصویب رسید، بحث فرزندان مادر ایرانی 
و پدر خارجی بود که دارای شناسنامه باشند و بالاخره 
مصوبه اجرا شــد. یکــی دیگــر از فعالیت های مهم 
مجلس دهم، پیگیری لایحه امنیت و کرامت زنان بود 
که به لایحه منع خشــونت علیه زنان معروف است. 
بر اثــر پیگیری های جدی و مؤثری که با رؤســای قوا 
داشتیم و تلاش هایی که آقای لاریجانی برای حمایت 
از ما داشتند، با پیگیری که آقای رئیسی بعد از حضور 
در ریاســت قوه قضائیــه انجام دادنــد، این لایحه که 
چند سال بود در کمیســیون های قوه قضائیه در حال 
بررســی بود، به ســرعت آماده و به دولت ابلاغ شــد 
و کمیســیون های دولت هم بررســی نهایی را انجام 
دادند. البتــه امیدوار بودیم مجلس دهــم بتواند آن 
را به قانون تبدیل کنــد و می توانم بگویم که مقداری 
کمیســیون های دولت آن سرعت لازم را برای بررسی 
نداشــتند. وقتی ایــن لایحه از قوه قضائیــه به دولت 
رفت، انتظار داشــتیم به مجلس دهم بیاید، اما اخیرا 
به مجلس یازدهم رفته است و امیدواریم مجلس این 
لایحه را که می تواند بسیار مؤثر باشد و در راستای منع 
خشــونت علیه زنان تأثیرگذار است، تصویب کند و با 
در نظر گرفتن نظرات صاحب نظران در فضای سیاسی و 
اجتماعی و مشورت گرفتن از آنها، این موضوع مهم به 
قانون تبدیل شــود. از دیگر فعالیت های زنان مجلس، 
پیگیــری قانون حمایــت از حقوق کــودک و نوجوان 
بود. تــا پیش از آن، هیچ قانونــی در این زمینه وجود 
نداشت. خوشــبختانه مصوبه ای را که بیش از ۱۰ بار 
در کمیســیون های مختلف در گــردش بود، با پیگیری 
به قانون تبدیل کردیم. در بررسی برنامه ششم توسعه 
نیز در جای جای آن مســائل مربــوط به زنان و حقوق 
آنهــا را وارد کردیم؛ از جمله در مــواد ۱۰۱، ۱۰۲، ۱۰۳ 
و همچنین بند «ت» مــاده ۸۰ که ردیف خاصی برای 
حمایت اقتصادی از زنان خودسرپرســت و سرپرست 
خانوار وارد کردیم. بحث تشــکیل فراکســیون زنان و 
خانواده و حمایت از آن نیــز از کارهای دیگر مجلس 
دهم بود و همین طور قوانین مربوط به قاضی مشاورها 

برای دادگاه های خانواده و... .
  برای آبان ۹۸ در مجلس چــه اقدامی صورت  �

گرفت؟
در همــان صبــح روزی که وارد مجلس شــدیم، 
بیانیه هایی آماده شــد، ولی با صحبت های رهبری در 
حقیقت بیانیه ها از دســتور کار فراکسیون امید خارج 
شــدند؛ مضاف بر اینکــه مجلس از قبــل اطلاعی از 

افزایش ناگهانی قیمت بنزین نداشت.
 اگر دولت ۱٤۰۰ اصولگرا باشــد، موانع بر سر راه  �

سیاست داخلی و خارجی چیست؟
یك ســری از موانــع عمومی هســتند و خیلی به 
ماهیت سیاسی دولت ها ربطی ندارند و سیاست های 
کلی و اســتراتژی و راهبردها اساســی اند که دولت ها 
فقــط مجــری آن هســتند و در تعییــن آنها نقشــی 
ندارنــد. البتــه تأثیرگــذار هســتند، اما نقــش اصلی 
ندارند. به هر حال طبیعی اســت کــه وقتی یك دولت 
اصولگــرا روی کار می آیــد، نگاه، مباحــث، راهکارها 
و سیاست گذاری هایشــان با دولــت اصلاح طلب فرق 
می کنــد. شــما الان مجلــس یازدهم را بــا مجلس 
دهم و دیگر مجالس مقایســه کنید؛ مشــخص است 
که سیاســت گذاری ها متفاوت اســت و اگر یك دولت 
اصولگــرا هم بیایــد، متفاوت از دیگــر دولت ها عمل 
خواهد کرد. طبیعتا اگر دولــت اصولگرا هم روی کار 
بیاید، می خواهند برنامه های خودشــان را دنبال کنند 
و قطعا تغییراتی جدی را در مســیر اداره کشور داریم 
و به نظر من این یکی از مشــکلاتی بوده که ما هر چند 
ســال یك بار تغییراتی جدی را در سیاست گذاری های 
عمومــی قــوه مجریه شــاهد هســتیم و گاهی حتی 
فعالیت های دولت قبلی نفی می شود و چیزهایی که 
مخالف آن کارها و تلاش ها بوده، مطرح می شود. اما 
با توجه به تجربه ۴۰ساله ای که از دولت های مختلف 
در کشور داشته ایم، امیدوارم دولتی که روی کار می آید 
منافع ملی را ارجح بر منافع حزبی بداند و این مسئله 
فقط در شــعار نباشــد و در عمل منافــع ملی، مردم، 
معیشــت، آینــده، جوانان و امید که بایــد زنده بماند، 
ارجــح بر منافع حزبــی و گروهی باشــد. امیدوارم با 

حضور مردم در انتخابات شاهد چنین دولتی باشیم.

گفت وگو با پروانه مافي

امکان ریاست جمهوری زنان یک مطالبه عمومی است
 در مجلس دهم شبي نبود مصوبه سیاسي داشته باشیم و رقبا در فضای مجازی به ما حمله نکنند


